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“El frau s'ha de controlar, però
moltes vegades no respon a un
desig de colar-se, sinó també a
uns preus que molta gent ma-
lauradament no pot pagar”.
Aquestes paraules, referents al
frau al metro, les va pronunciar
la nova presidenta de TMB, Mer-
cedes Vidal, a finals d’octubre. 

Tot i que és complicat saber si
Vidal té raó o si, al contrari, la gent
es cola per altres raons, el que sí
que és una realitat és que el frau
existeix i es pot quantificar: cada
dia 47.000 persones utilitzen el
metro sense pagar -representen
el 4% dels usuaris- i provoquen
unes pèrdues de 10,6 milions
d’euros anuals, segons ha publi-

cat recentment el diari Ara des-
prés de tenir accés a un informe
intern de TMB. Aquestes xifres
són les més altes en els darrers
cinc anys (el 2013 va ser del
3,52%), tot i que va ser el 2009
quan va tocar sostre amb un
6,6% de frau i unes pèrdues de
quasi 15 milions d’euros. Les da-
rreres xifres surten d’uns infor-
mes fets durant 20 dies del mes
de novembre de l’any passat.

El que també es pot observar
d’aquestes dades és que el frau no
és uniforme. Una de les primeres
conclusions mirant les xifres és
que només es redueix a les esta-
cions on es fan controls de bitllets
als usuaris. Pel que fa a les esta-
cions on menys gent paga el bit-
llet, la de Torre Baró lidera la llis-
ta amb un 32% de frau. Cal
apuntar que es tracta d’una es-
tació de la línia 11, que és de con-

ducció automàtica. Després de
Torre Baró, les estacions on la
gent més es cola són Baró de Vi-
ver (18,7%), Bogatell (16,5%),
Besòs Mar (16,2%) i Virrei Amat
(14,6%). Es tracta d’estacions
que pertanyen a zones de la ciu-
tat amb rendes baixes.

Un altre dels aspectes que
crida l’atenció és com es dispara
el frau els dissabtes a la nit -l’únic
dia de la setmana que el metro
funciona ininterrompudament-.
Les dades són especialment cri-
daneres a Trinitat Vella (55%),
Trinitat Nova (40%), Liceu (35%)
o Drassanes (28%).  Unes xifres
que provoquen que el frau mitjà
passi del 4% al 16,7%.

Aquestes xifres s’obtenen a
partir d’estimacions sobre el frau
observat. Surten del que veuen els
inspectors que anoten, d’incògnit,
des dels viatgers que salten la ba-

rrera o obren les portes fins a jo-
ves que viatgen amb un bitllet que
no els toca, com ara la targeta rosa
dels jubilats. 

QUÈ HI DIU TMB? 
TMB no fa públiques aquestes da-
des, però des de l’entitat gestora
remarquen que “la lluita contra el
frau és una tasca permanent” i re-
corden que “s’han anat implan-
tant, en els últims anys, mesures
per dificultar i perseguir més
efectivament l’incivisme, com
ara la substitució de barreres an-
tigues per les portes automàtiques
o la col·locació de vigilants darrere
la línia de peatge en determinats
vestíbuls i franges horàries, així
com d’agents d’atenció al client”. 

Des de TMB també afegeixen
que “s’ha elevat l’import de la
multa” per als viatgers que es
mouen sense bitllet -ara són 100

euros, tot i que es redueixen a la
meitat si es paga al moment- i que
“la detecció i persecució dels de-
fraudadors també s’ha reforçat
amb la incorporació de més per-
sonal d’intervenció”.

“XIFRES HOMOLOGABLES”
Tot i aquesta lleugera crescuda en
el darrer any, segons TMB les xi-
fres de frau que “de manera con-
fidencial comparteixen els ope-
radors de diferents ciutats del
món indiquen que al metro de la
ciutat el frau està per sota de la
mitjana de les xarxes semblants
d’arreu del món”. Tot i que pràc-
ticament les ciutats europees no
publiquen xifres, un dels casos on
sí que es coneixen les dades és el
de Berlín. Allà el frau és mig
punt inferior al de Barcelona,
tot i que també cal dir que no hi
ha tanques que regulin l’accés.

Pocs, però cars
» 47.000 persones es colen cada dia al metro, una xifra que representa el 4% del total d’usuaris

» Aquestes dades, les més altes dels darrers anys, suposen unes pèrdues anuals de 10,6 milions d’euros

Albert Ribas
BARCELONA

El frau al metro ha anat creixent en els darrers anys, tot i que el rècord es va registrar el 2009. Fotos: Línia



| 4
Opiniólíniasantmartí.cat 19 novembre 2015

amb el suport de:Difusió controlada

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sant Martí no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

redacció: liniasantmarti@comunicacio21.com 
publicitat: publicitat@comunicacio21.com
administració: facturacio@comunicacio21.com

líniasantmartí.cat

15.025 exemplars quinzenals

Dipòsit legal: B.11298-2010

publicitat 619 13 66 88

Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

Durant la sessió al Parlament per
anomenar o no president a Artur
Mas es va fer notòria, i les càme-
res ho varen captar, l’actuació de
la senyora Andrea Levy amb tot
un seguit de gesticulacions de bra-
ços i mastegant xiclet com si fos
un rumiant, ganyotes amb la cara
i postures desmenjades que no
s’adiuen amb l’ambient seriós
d’una cambra parlamentària. A
més del xiclet, què es pren abans
d’entrar a l’hemicicle? Va emba-
lada, estava com exaltada. Si
s’està, o no s’està, d’acord amb el
que des del faristol fa el seu parla-
ment, no cal fer un “número”, es
tracta de comportar-se com una
persona educada. Estar ajaguda
al seu escó, embolcallada amb una
manta, mig adormida i mirant
tota l’estona el seu mòbil, és pe-
nós. Els seus “superiors” li haurien
d’estirar les orelles, a no ser que ja
els hi vagi bé, per baixar el nivell i
donar la sensació de què el Parla-
ment no té categoria suficient com
tenir-li respecte per ser una olla de
grills i així devaluar la nostra més
alta institució. La presidenta la po-
dria enviar al racó de pensar com
s’ha de comportar una persona
mínimament educada. Potser
Carme Forcadell no s’ha atrevit a
fer-ho perquè la senyora Levy no
anés als mitjans de la caverna
fent-se la víctima i digués que és
perseguida per les seves idees i no
per la seva mala educació, sense
un mínim sentit del ridícul. És cu-
riós, des del seu partit no paren de
criticar els antisistema de la CUP
i ells es comporten com a tals an-
tisistema. Els papers canviats, oi?
Diuen que els extrems es toquen i
en aquest cas l’extrem negatiu se
l’adjudica, per mèrits propis, el
PP. Viure per veure!

4Estrafolària
per Jordi Lleal

#SenseRumb#JeSuisParis #Enrocats

4Ja no són el mateix
per Gemma Aguilera

Ens ha colpit a tots i totes, l’ex-
trema violència de l’Estat Islàmic
(EI) a París. El president francès
ha parlat d’acte de guerra. Hem
vist víctimes que només passa-
ven hores de lleure sopant, as-
sistint a un concert, passejant.
Podríem haver estat vostè i jo. 

L’escenari  dantesc de per-
sones ferides i mortes és diari a
Síria. I no obstant, no acollim, i
fins i tot una part de l’opinió, ins-
trumentalitzada pels corrents
conservadors i extremistes, re-
butja les persones refugiades
que fugen de la barbàrie extre-
mista d’EI. Preguntem-nos di-
rectament des de la consciència:
tenim dret a barrar les portes als
que fugen d’atacs diaris com els
de París?

L’Islam és una religió de
pau, d’amor, de concòrdia. Com
ho és el cristianisme i el judais-
me, el budisme i les confes-
sions i ètiques humanistes. No
ens enganyem, hi ha grups ex-
tremistes que usen l’Islam, com
d’altres han usat el cristianisme
i el judaisme per emparar inte-
ressos egoistes i justificar la
violència.

Sense caure en el parany de
la por, que és el que busquen els
extremistes, sabem que es po-
den repetir aquests atemptats a
qualsevol capital europea. La
resposta ha de ser unitària.

Amb aquestes ratlles no
tindrem espai per analitzar les
causes de l’extremisme. Però,
sens dubte, un món injust i una
Europa en crisi econòmica,

democràtica i de valors no aju-
den a oferir futur als i les joves.
Persones joves que es concen-
tren en barris metropolitans de
les capitals europees que ne-
cessiten ser més atesos; en
l’escola, el treball, l’habitatge,
la salut, etc.

Les segones i terceres gene-
racions de fills i filles de perso-
nes nouvingudes són france-
sos, catalans, espanyols, ale-
manys, etc.  La ciutadania és
una, i cal exigir i garantir amb
fermesa, drets i deures a tothom,
sigui quina sigui l’arrel de pro-
cedència. Només així farem una
societat forta, amb un ampli
sentiment de pertinença.

La Llei de Barris pensada i
duta a terme pel govern del
president Maragall va ser mo-
dèlica. És modèlica a Europa.
Dignificació física de barris i
atenció a les persones i grups
amb més dificultats. Ens cal
política de barris a escala euro-
pea. Això si seria començar a
construir seguretat duradora.
Acompanyar a les persones jo-
ves en la crisi d’identitat, oferint
perspectiva de feina, d’estudis,
de projecte de vida.

L’austeritat conduïda de ma-
nera extrema crea pobresa, de-
sigualtat i al final inseguretat. La
resposta a  l’extremisme que ens
va colpir a París és més demo-
cràcia social, política i econò-
mica. La resposta és afermar-
nos en els nostres valors demo-
cràtics, en el significat profund
de  democràcia.

per @josepxurigue, Doctor en Ciència Política (UAB)

4Tanquem la porta?

Els 1.600.000 votants de Junts
pel Sí, i molts que per primera
vegada han fet confiança a la
CUP amb el convenciment que
com més força tingués l'es-
querra independentista, més
s'acceleraria la desconnexió,
opinen que les samarretes dels
diputats i diputades de la CUP
ja no tenen cap gràcia.

Són exactament les mateixes
que exhibia l'esquerra inde-
pendentista quan David Fer-
nández va posar pau a la guer-
ra freda entre CiU i ERC pel 9N,
quan es va abraçar a Mas o quan
va ensenyar-li l'espardenya a
Rato a la comissió d'investiga-
ció de les caixes d'estalvi al Par-
lament i li va dir “fins aviat,
gàngster”. Però tot d'una, aque-
lla CUP que despertava simpa-
ties en l'independentisme de
carrer -que no els quadres
d'ERC i de CiU-, s'ha convertit
en receptora de tota mena de re-
necs i desitjos de mals auguris. 

L'independentista que ha
organitzat una xerrada al seu po-
ble, el que s'ha comprat el pack
de l'ANC i ha pagat els peatges
des d'Amposta per anar a la

Meridiana, els voluntaris del
9N, o el regidor sense sou d'un
poble petit, està enrabiat i de-
cebut. Probablement només
amb la CUP, però potser també
amb Junts pel Sí, que podria ha-
ver fet una campanya més cen-
trada en el vot útil, o amb tots
dos. No ho sap ben bé, perquè
l'hermetisme de les negocia-
cions priva els ciutadans de te-
nir els elements necessaris per
jutjar qui o què impedeix avan-
çar cap a la desconnexió. 

Sigui com sigui, al gruix de
l'independentisme ja no li agra-
den les samarretes de la CUP.
Potser és perquè els materials
han variat. El tarannà dialogant
de Fernández no el té l'Anna Ga-
briel, que va més de cara a bar-
raca, però l'etiqueta no enganya:
la CUP va començar la campa-
nya dient que no investiria Mas
i no ho ha fet. No se’ls pot acu-
sar de vendre un producte fals.
Tothom hauria d'haver mirat
l'etiqueta i el preu de la samar-
reta el 27S. Ara la qüestió és si es
pot cosir una nova samarreta.

Article publicat a El Món

@jordisellas: Els experts coincidien en què
era qüestió de temps. I finalment ha passat.
Els fets [de París] canviaran Europa pels
pròxims anys.

@apuente: Mas pone cara de enfado
cuando Baños le reprocha hacer "cumbres
televisadas". Está descubriendo que la CUP
no es ERC a marchas forzadas.

@CarlosJGomezMar: A Pablo Iglesias se le
hunde el barco. Pérez Royo y Gómez
Benítez se descuelgan de las listas de las
elecciones del 20D.
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El Districte torna a reconèixer
el compromís cívic i social

PREMI4L’auditori Carlos Díez
de l’IES Besòs va ser l’escenari
dijous passat d’una nova edició
dels Premis Sant Martí, que un
any més van tornar a reconèixer
diferents trajectòries de com-
promís cívic i social, a títol in-
dividual o col·lectiu, per perso-
nes, entitats o institucions del
districte.

Enguany els premis van anar
a parar a l’Associació Cultural i
Recreativa La Pau i l’Associació
Petits Somriures, en la modali-
tat col·lectiva; a Montserrat Sin-
tes Bou, a títol pòstum, en la

modalitat individual; al Forn
Vila, Medalla en categoria Mon
del Treball; a l’Escola de Sar-
danes La Palmera, Medalla en
categoria Cultural; a Manel Rie-
ra Danés, Medalla en categoria
Esportiva; i al CB Grup Barna i
a la UE Cèltic,  Medalles de
plata pel 50è aniversari.  

L’acte va ser presidit pel re-
gidor del districte, Josep Ma.
Montaner, i el president del
Consell Munipal del districte,
Xavier Mulleres. També hi va
haver una actuació dels nens i
nenes dels Cors dels Besòs.

CONCERT4La primera edició
de la ‘Nit de Gospel a Sant Mar-
tí’ celebrada el passat dissabte 7
de novembre va aconseguir om-
plir l’Auditori de Sant Martí
durant una vetllada que va reu-
nir per primera vegada al dis-
tricte el gospel i la dansa en un
mateix espectacle. Tot plegat,
sota la supervisió d’Isa Moren,
la ideòloga d’aquest projecte
artístic.

Els integrants de l’especta-
cle, el Petit Ballet de Barcelona

i les corals Gospel FM, Gospel
Clot i Units pel Gospel, va acon-
seguir fer vibrar un públic que
va omplir de gom a gom tant la
platea com l’amfiteatre de l’au-
ditori.

Les tres corals van mostrar
un gran nivell davant d’un pú-
blic entregat i participatiu. Lau-
ra Flores, directora d’Units pel
Gospel va aconseguir aixecar de
les cadires a tothom cantant i
ballant algunes de les cançons
del grup. 

El punt àlgid de la nit va arri-
bar a la part final de l’especta-
cle, quan les tres corals van
sortir juntes a l’escenari per
cantar, dirigides per Jose Beu-
ter, ‘It’s me or lord’. Al mateix
temps, el Petit Ballet de Barce-
lona va presentar una coreo-
grafia adaptada a la cançó.

La nit va cloure quan el pú-
blic, els cantaires i el cos de ball
van cantar junts i dempeus una
cançó per desitjar un bon nadal
a tothom.  

Successos | Detinguts cinc lladres de pisos 
Els Mossos d’Esquadra van detenir fa dues setmanes cinc presumptes lladres en el moment que inten-
taven entrar en un pis del districte. Els agents de la policia catalana van ser alertats per una veïna que

havia escoltat un soroll sospitós. Quan van arribar al lloc dels fets van trobar tres homes intentant
forçar el pany d’una porta. Els altres dos van ser detinguts  al carrer quan manipulaven un altre pany.

Una imatge de l’entrega dels premis a l’IES Besòs. Foto: Districte

El Gospel triomfa a Sant Martí

Isa Moren pren la paraula en un moment del concert. Foto: Lorenzo Fuentes

Una operació de la Guàrdia Ur-
bana al barri del Besòs contra el
top manta va permetre aquest
dilluns confiscar 15.000 pro-
ductes falsificats que estaven
destinats a ser venuts arreu de
la ciutat.

L’operatiu policial, que va
arrencar a mig matí, va perme-
tre la detenció d’una de les per-
sones encarregades de vendre
els productes i la imputació d’u-
na altra, segons va informar la
Guàrdia Urbana en un comuni-
cat. A banda dels 15.000 articles,
també es van confiscar 5.000
plaques de logotips de marques
de bosses i 23.000 etiquetes. 

L’operació, que va durar més
de cinc hores, es va centrar en un
edifici del carrer Catània i just
abans de l’entrada dels agents

dos homes van fugir per una fi-
nestra. Un d’ells va resultar fe-
rit en un braç i va haver de ser
traslladat a l’hospital. 

Una estona més tard els
agents de la Guàrdia Urbana
van irrompre en un altre pis, en
aquest cas al carrer de Trapani,
a tocar de la rambla Prim, on
van desplegar un ampli dispo-

sitiu que va allargar-se durant
una hora. En aquest segon pis
era on es guardava tot el mate-
rial destinat a la venda ambu-
lant il·legal, ja que es va poder
veure com diferents agents
treien de dins caixes i sacs amb
material a dins. Va ser en aquest
segon operatiu quan es va de-
tenir una persona.  

Al carrer Trapani hi havia l’edifici que feia de magatzem. Foto: Google Maps

Confisquen al Besòs 15.000
articles destinats al top manta
» L’operació de la Guàrdia Urbana acaba amb un detingut i un imputat

» El material falsificat estava valorat en uns 750.000 euros 

Redacció
EL BESÒS I EL MARESME
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L’ampliació del CAP Besòs
arriba a la seva recta final

SANITAT4Les obres d’ampliació
del CAP Besòs avancen a bon
ritme i podrien estar enllestides a
finals d’any. Així doncs, el nou
CAP podria entrar en funciona-
ment a principis de 2016.

Es tracta d’unes reformes que
permetran ampliar el centre en
més de 200 metres quadrats i
guanyar 10 noves consultes. La su-
perfície que s’està reformant, de
més de 400 metres quadrats, co-

rrespon a la planta baixa i a una
part de la primera planta. 

La reforma és possible des-
prés que la Cooperativa Gregal ac-
ceptés reubicar el menjador social
que tenia a la planta baixa de l’e-
difici en uns locals de la Rambla
Prim que prèviament les asso-
ciacions de veïns del barri havien
rebut en forma de cessió del Pa-
tronat Municipal de l’Habitatge i
als quals havien renunciat.

Comença la reforma de Can
Picó, que acollirà un Bici Hub
OBRES4Des de dissabte passat
ja estan en marxa les obres de
reforma de Can Picó, que pas-
sarà a convertir-se en el primer
Bici Hub de la ciutat i en la nova
seu de Biciclot, una entitat nas-
cuda el 1986 que promou l’ús de
la bicicleta a la ciutat i que ac-
tualment és una cooperativa de
treball. 

Can Picó és un edifici in-
dustrial del Poblenou en desús
des del 2007 que serà rehabili-
tat per dedicar-lo a la mobilitat
en bicicleta i l’economia social i
solidària. El projecte del Bici
Hub contempla la creació d’un
Centre de Formació, una Esco-
la Taller i una Escola d’Instruc-

tors, una botiga de productes
reutilitzats pels alumnes, for-
mació i autoservei mecànic, re-
collida i reutilització de bici-
cletes abandonades, un espai de
Co-treball Social i l’Observato-
ri de la BiciBcn.

Per tirar endavant aquesta
reforma, Biciclot haurà de fer un
esforç econòmic important, tot
i que l’Ajuntament cobreix una
part de la primera fase de la re-
habilitació. Des de l’entitat,
però, asseguren que “qualsevol
ajuda serà benvinguda”.

El projecte forma part de
l’impuls que el govern de Colau
vol donar a les cooperatives i l’e-
conomia social.

Una diada per emmarcar. Això és
el que van aconseguir diumenge
els Castellers de Barcelona du-
rant la diada castellera de la Fes-
ta Major del Clot, on van firmar
la seva millor actuació històrica.

Els vermells, que tenen la
seva seu al districte, van tornar
a trencar els seus registres i van
ser capaços de completar els
seus tres millors castells i el pi-
lar de mèrit. El primer de tots va
ser el nou de vuit que, tot i algun
canvi d’última hora en l’estruc-
tura a causa d’una baixa, va
acabar descarregat amb encert
després de mostrar-se ferm en
tot moment. 

El segon castell de la colla va
ser el tres de nou amb folre. Tot
i que va patir una batzegada no-
més arrencar els barcelonins
van aconseguir carregar-lo i
descarregar-lo amb relativa
tranquil·litat. El tercer objectiu
de la jornada es va presentar en
forma de  quatre de nou amb fol-
re, que havia quedat pendent de
la diada de Gràcia. Es tracta
d’un castell que enguany la co-
lla que lidera Jaume Montolio

només havia aconseguit desca-
rregar-lo en dues ocasions però
que diumenge al Clot van acon-
seguir completar. Tot i que l’inici
va ser nerviós i posteriorment
van aturar el moviment durant
l’aleta, finalment, i després d’u-
na descarregada complexa, es va
completar amb èxit.

Ja només quedava la cirere-
ta del pilar de sis, que la colla va
completar sense cap complica-
ció. Nou pilars de quatre, un
d’ells al balcó de la seu del Dis-
tricte, van servir perquè els ver-
mells celebressin una actuació

que es converteix en la millor de
la seva història.

“PUNT D’INFLEXIÓ”
Un cop païda l’actuació de diu-
menge, el cap de colla, Jaume
Montolio, ha explicat a Línia
Sant Martíque aquesta actuació
suposa un “punt d’inflexió” i ha
mostrat la seva satisfacció per
veure com “la feina feta als assa-
jos ha tingut recompensa”. Mon-
tolio espera ara que “aquests re-
sultats facin créixer la colla perquè
falta gruix de gent pels castells que
volem fer la temporada que ve”.

Diumenge els vermells es van lluir al Clot. Foto: Castellers Barcelona

Els Castellers de Barcelona 
firmen una diada històrica al Clot
Redacció
EL CLOT
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El Fora Stocks de l’Eix Sant
Martí es consolida al districte

MOSTRA4L’Eix Sant Martí va
celebrar dissabte passat la se-
gona edició de la seva Mostra de
Comerç i Fora Stocks de Tardor
a la rambla de Guipúscoa, entre
els carrers Cantàbria i Maresme,
una jornada que va tornar a
servir “d’aparador del comerç del
barri”, tal com explica a Línia
Sant Martí Carles Martínez,
president de l’associació orga-
nitzadora. 

La cita va aplegar una qua-
rantena de botigues associades
a l’eix i també una mostra d’ar-
tesans vinguts d’altres llocs de la
ciutat i del país. 

Segons explica Martínez, la
mostra va ser visitada per molts

veïns que van voler aprofitar
un dia amb una climatologia
que “va acompanyar molt”. 

A banda de l’aspecte més
purament comercial, la fira va
oferir diverses activitats de la mà
de les entitats del barri. A partir
de les 12 del migdia hi va haver
tallers de ball en línia a càrrec de
l’Associació de Veïns Verneda
Alta, seguit d’una classe magis-
tral de zumba i un taller de dan-
sa tradicional. 

Per altra banda, també es va
fer el sorteig dels quatre vals de
compra de 500 euros cadascun,
en el marc de la campanya de
l’eix Tenim 2.000 raons perquè
compris a l’Eix Sant Martí. 

Creu Coberta fa extensiu a tota
la ciutat el seu concurs de curts
CERTAMEN4El concurs de
curtmetratges sobre comerç de
l’Associació de Comerciants de
Creu Coberta, el Shopping &
Shooting, es farà enguany ex-
tensiu a tota la ciutat. Això vol
dir que hi podran participar
tots els eixos comercials de Bar-
celona, arribant, d’aquesta ma-
nera, a “tots els racons i els co-
merços” de la capital catalana. 

Aquesta nova estratègia que
du a terme l’associació d’Hos-

tafrancs està coordinada amb la
Fundació Barcelona Comerç,
que aglutina setze eixos co-
mercials de la ciutat. 

El certamen es farà el mes
de desembre, durant el qual
els equips participants hauran
d’enregistrar un curtmetratge
en cinc dies –que podran es-
collir ells mateixos– que tingui
una botiga o el món del co-
merç com a eix principal del
seu guió. 

Gastronomia | El Clot escalfa motors per a la seva Nit de Tapes
La tercera Nit de Tapes del Clot, que tindrà lloc el pròxim dissabte 28 de novembre a partir de
les 7 del vespre, oferirà tot un seguit d’activitats d’animació, com ara la música de Sonia Gray i

Pensamiento de Newton, i un sorteig de vals de compra per valor de 1.000 euros. Aquesta 
activitat la celebra l’Eix Clot, el mercat i la Federació d’Entitats del Clot-Camp de l’Arpa

Els botiguers van mostrar els seus productes al Fora Stocks. Foto: Arxiu

La campanya de Nadal d’en-
guany podria posar la cirereta del
pastís a un 2015 que sembla ha-
ver trencat amb la mala ratxa dels
últims anys en el sector del co-
merç –almenys segons les dades
a gran escala–. I és que la Con-
federació de Comerç de Cata-
lunya (CCC) confia que aquesta
pròxima campanya de Nadal serà
“positiva” per al sector, en la línia
de la que es va viure l’any passat.
Concretament, la CCC espera
que les vendes s’incrementin un
4%, especialment en l’alimenta-
ció, la moda i els complements,
les joguines, els llibres i l’electrò-
nica. A més, l’entitat calcula una
despesa de 700 euros per llar. 

Així mateix, la CCC preveu un
creixement en la contractació
del 3% respecte de l’any passat,

el que podria suposar la creació
de 9.000 llocs de treball durant
aquestes dates. Per la seva ban-
da, Adecco preveu una millora
del 16% en l’activitat de les Em-
preses de Treball Temporal
(ETT) fins al gener. 

ESCALFANT MOTORS
En l’àmbit barceloní, els comer-
ciants ja s’han posat a treballar
per fer realitat aquestes previ-
sions i convertir el Nadal del
2015 en el millor dels últims

anys en termes de vendes. Per
aquesta raó, els eixos adherits a
la Fundació Barcelona Comerç ja
han posat en marxa la campan-
ya Avui comença Nadal, una
iniciativa on les botigues donaran
xecs de descompte als seus clients
perquè els puguin fer efectius el
desembre. 

Per altra banda, la ciutat es
prepara per celebrar el Black
Friday el dia 27, una jornada de
pronunciats descomptes per ani-
mar les vendes nadalenques. 

Les vendes nadalenques suposen un terç de la facturació anual. Foto: Arxiu

Preveuen un augment 
del 4% en les vendes de Nadal
» La Confederació de Comerç espera una campanya amb una crescuda 
similar a la de l’any passat i augura que es contractarà un 3% més

Redacció
BARCELONA

Encants Nous celebra una
onzena fira molt solidària

MOSTRA4L’Eix Encants Nous
va celebrar el passat dissabte dia
set la seva onzena Fira comercial
a la plaça Enamorats durant
tot el dia, un esdeveniment que
va oferir activitats per a tota la
família, en especial per als més
menuts. De fet, hi va haver cas-
tells inflables, llits elàstics i ta-
llers de tota mena. 

Per altra banda, els comer-
ciants de l’associació van poder
treure els seus productes al ca-

rrer durant una jornada que va
estar marcada per un fort ca-
ràcter solidari. 

L’entitat Enllacem les nostres
mans va fer una recollida soli-
dària d’aliments durant la fira, un
menjar que més tard dedicarà als
més necessitats. Per la seva ban-
da, la parròquia de Sant Ignasi
també va efectuar el seu propi re-
capte d’aliments. Dos aspectes, el
solidari i el familiar, que van es-
tar molt presents durant la fira.
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Vostè ha rebut recentment el
premi Albert González per
la seva promoció  del petit

comerç. S’ho esperava?
Estic molt content. És un reconei-
xement que m’honra molt i que faig
extensiu a tota la junta de Creu Co-
berta. Precisament, amb l’Albert
González, que era Director de Co-
merç, m’unia una forta amistat. Va ser
qui va plantar la llavor de l’amor i de
la dedicació al comerç. Per a ell, el co-
merç no era només estar dins de les
botigues: el que passava a fora tam-
bé li interessava. 

De fet, quan vostè va arribar a la
presidència de Creu Coberta
(2002) la situació general a l’eix no
era gaire positiva.
Totes les fàbriques que hi havia a
Hostafrancs que donaven feina i por-
taven molta gent a la plaça d’Es-
panya ja no hi eren. Per altra banda,
l’urbanisme també estava molt mal-
mès: les voreres estaven deteriora-
des i antiquades...

I com a postres, pocs anys després
es va anunciar que les Arenas aco-
llirien un centre comercial.
Teníem molta por, perquè no sabí-
em els metres comercials que s’hi
instal·larien.

Tanmateix, la seva actitud no va
ser de bel·ligerància, sinó més
aviat d’aliança. 
Els comerciants hem de ser flexibles
com el bambú. No podíem perme-
tre que la plaça de braus oferís la
mala imatge que donava: bruta i
abandonada. A més, allà s’hi va
acabar instal·lant un comerç com-
plementari que no fa mal a Creu Co-
berta. I amb el temps, les Arenas ha
esdevingut un motor dinamitza-
dor i ha donat una marca de quali-
tat al barri. La veritat és que els di-
vendres i els dissabtes va molta

gent cap a les Arenas que també
passa per Creu Coberta. 

És aquest un model a seguir a al-
tres indrets de la ciutat afectats
per la mateixa problemàtica?
Som un cas estrany. No crec que hi
hagi cap altra associació de boti-
guers que estigui unida amb un cen-
tre comercial. Jo sempre dic que les
associacions són una xarxa de rela-
cions i una central de serveis. Per
això, ens hem de relacionar amb par-
tits polítics i altres entitats, com ara
el Poble Espanyol, amb el qual tam-
bé estem associats. Nosaltres mirem
de buscar sinergies. 

Tot aquest ideari està recollit en
el llibre blanc de Creu Coberta
Compartint experiències, que han
presentat fa poc. Quin és l’objec-
tiu d’aquesta publicació?
El comerç ha d’evolucionar i, si tots
aportem una part dels projectes que
ens han anat bé, el conjunt en sor-
tirà afavorit. Nosaltres volem com-
partir les nostres activitats amb la ciu-
tat, com ara el festival Shooping &

Shooting, la Q de Qualitat o les Bo-
tigues Singulars. Pensem que tot
això farà funcionar el comerç de la
ciutat. No volem donar lliçons a
ningú, però creiem que ho hem de
compartir per millorar. 

Creu Coberta és un dels eixos co-
mercials que més campanyes fa.
En tenen pensada alguna de nova?
Ara estem treballant en el Festival In-
ternacional de Cinema i Comerç, un
projecte que ens il·lusiona molt i que
és únic a la ciutat i, creiem, a la res-
ta del món. També estem tractant el

tema de les superilles i altres as-
pectes d’urbanisme al districte. Per
altra banda, volem acabar de defi-
nir el projecte del Meeting Point, on
col·locarem el Christsmas Market,
del 5 de desembre fins al 5 de gener. 

Precisament el Meeting Point té
com a objectiu atraure turistes a
les botigues de Creu Coberta.
Creu que el petit comerç s’ha d’o-
brir més al turisme?
Totalment. Ja el 2006 vam aconse-
guir que el bus turístic que anava a
plaça Espanya tingués una parada
a Creu Coberta, al costat del Mercat
d’Hostafrancs. Paral·lelament, vam
engegar la campanya El Comerç a la
carta, que oferia uns cursos d’anglès
de supervivència per als botiguers
per atendre els turistes i unes cartes
traduïdes a diversos idiomes. 

I actualment, què fan al respecte?
Ara estem preparant rutes pel ba-
rri i per Montjuïc amb cotxets elèc-
trics en el marc de la campanya El
Turisme responsable, perquè els vi-
sitants coneguin la nostra oferta. 

El turisme ha estat un dels punts
de col·lisió entre els botiguers i el
nou govern municipal. Conside-
ra que cal millorar el diàleg?
Hem de ser tots més flexibles, no po-
dem enfrontar-nos. Tots els governs
tenen coses bones i dolentes, però
el que és important és que les per-
sones que governen vulguin seure
a parlar. Aquest consistori tenia pro-
jectes que ha modificat més tard. És
bo que vulgui parlar i que sigui ca-
paç de rectificar amb el que s’ha
equivocat. 

Em pot posar un exemple?
El cas dels llums de Nadal. La dota-
ció econòmica és correcta, com
també la decisió de treure-la d’al-
guns eixos i carrers, considerats de
ciutat, als quals l’Ajuntament els
pagava tota la il·luminació, mentre
que als altres només el 50%. L’ad-
ministració no hi és per fer tractes de
favor: són carrers importants de

ciutat, sí, però que s’ajuntin com a as-
sociació i que paguin i, si no, que no
tinguin llum, ho sento. La visió que
ha tingut l’Ajuntament en aquest
tema em sembla molt bé. 

Afectarà les vendes el fet que en-
guany s’encenguin més tard res-
pecte de l’any passat?
Són diferents maneres d’enfocar-ho.
La música i la llum actuen sobre l’es-
tat d’ànim. Precisament a Londres es
van encendre a finals d’octubre
amb una gran festa. 

Massa d’hora, potser. 
Jo crec que les tendències actuals
volen que el consumidor sigui res-
ponsable i com més temps hi hagi
millor es poden preveure els re-
gals. Donar una mica d’alegria a la
ciutat està bé. Ara bé, potser Londres
ho ha fet massa d’hora...

I Barcelona, com ho ha fet?
El dia 27, el dia 20... L’any que ve, amb
més temps, podrem parlar amb el
consistori d’aquesta qüestió i crec
que arribarem a un acord. Tampoc
és tanta la despesa de l’enllumenat,
ja que avui dia es fa tot amb leds.

Seguint amb Nadal, creu que la
campanya d’enguany serà positi-
va i trencarà la dinàmica anterior?
M’agradaria ser optimista, però no
ho veig. El país avança, però al co-
merç en general no li ha anat bé. Te-
nim més oferta que mai, però el pas-
tís a repartir és el mateix.  El que no
és lògic és que en una època de cri-
si, amb més oferta que demanda,
encara es vulguin posar més metres
comercials arreu de la ciutat. S’està
acabant amb el model de comerç
català tradicional, que és el que
dóna vida a una ciutat. 

Però abans em parlava d’aliances
amb les grans superfícies.
L’oferta que hi ha és suficient. Hem

de mirar de quina manera, entre tots,
podem fer que hi hagi més de-
manda a la ciutat, sobretot durant
l’hivern. Hem d’anar per aquí, perquè
la pista de gel de la plaça Catalun-
ya era un desastre... Jo hi he estat
sempre en contra. 

Per què?
Ha estat bé, però a mi m’hauria
agradat més que fos com la d’altres
països, on són obertes, i fer un mer-
cat de Nadal al costat. Tot i així, crec
que s’han de celebrar actes a tots els
eixos, més que no pas centralitzar-ho
tot allà, on ja hi van suficients visitants. 

Canviant de tema, una altra de les
problemàtiques latents és el top
manta. Creu que l’Ajuntament
està actuant amb fermesa?
Aquest és un tema massa gran que
afecta moltes administracions. L’ac-
tual govern municipal se l’ha trobat
perquè els altres no l’han solucionat.
Estem parlant de productes falsifi-
cats i qui té el control de les duanes
és el govern estatal. Hem de dir als
manters que no poden vendre pro-
ductes falsificats però sí altres d’ar-
tesania en unes zones determina-
des. Potser no serà bona per a to-
thom, però hem de buscar una so-
lució intermèdia. 

I quina solució veu per a la pro-
blemàtica de les terrasses? Tan im-
portants són per als comerciants?
L’espai públic ha de ser de prioritat
invertida, és a dir, per als ciutadans,
però no entenc les associacions de
veïns que es queixen, perquè la
gent que està a les terrasses són jus-
tament veïns. Aquestes entitats
que volen que l’espai públic sigui
per al ciutadà, què ens volen tenir,
drets a tots? Dit això, sí que és cert
que hi ha algú que s’extralimita i
això s’ha de regular. Com deia
abans, en aquest cas també cal bus-
car un terme mitjà. 

“És bo que l’Ajuntament
sigui capaç de rectificar

amb el que s’ha equivocat”

Perfil | Lluís Llanas, un botiguer amb anys d’experiència
Com a bon interiorista, Lluís Llanas i la seva junta s’han dedicat, durant els últims 13 anys, a redefinir 

l’organització interna de l’Associació de Comerciants de Creu Coberta. Una experiència que han plasmat en
el llibre blanc de l’eix, Compartint experiències, presentat fa pocs dies. Durant el seu mandat, Creu Coberta

ha rebut diversos premis locals i estatals i s’ha consolidat com un dels eixos més actius de la ciutat.  

Lluís Llanas / president de Creu Coberta

Llanas recorda els seus inicis al capdavant de Creu Coberta, l’any 2002, i repassa
com l’associació ha arribat a ser una de les més reconegudes de la ciutat. Tot i així, es
mostra humil i assegura que encara els queda “molt per fer”. Amb la publicació del
seu llibre blanc, l’eix vol compartir el seu ideari per “fer créixer el comerç barceloní”.

“Som un cas estrany:

no crec que hi hagi

cap altre eix unit amb

un centre comercial”

F. Javier Rodríguez
BARCELONA
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Catalunya és un territori emble-
màtic per als amants de l’escala-
da en roca. Les parets naturals de
Siurana, Margalef o Oliana són al-
gunes de les més famoses arreu del
món. Ara, la figura de l’escalada
mundial, el californià Chris Shar-
ma, vol convertir la ciutat –i en
concret el Besòs-Maresme–en un
referent d’aquest esport al món. 

Per aquesta raó, l’esportista
americà va obrir la setmana pas-
sada el Sharma Climbing, un
rocódrom perquè amateurs i
professionals de l’escalada pu-
guin practicar aquest esport. El
complex ofereix un total de 160
vies de tots els nivells, amb la
possibilitat de canviar la dispo-
sició dels blocs cada setmana. A
més, Sharma vol celebrar allà,
paral·lelament, passis de pel·lí-

cules, presentacions de llibres,
exposicions i conferències sobre
el món de l’escalada. Per dur a
terme tots aquests objectius, dis-
posarà d’un local al carrer Ma-
rroc, 206 de 1.600 metres qua-
drats que també allotjarà una ca-
feteria i una escola de ioga. 

Aquest és el segon rocòdrom
d’aquestes característiques que

obre l’escalador, després del que
va inaugurar a la seva Santa
Ana natal, a Califòrnia. 

Sharma, que ha viscut durant
molt de temps a Sant Llorenç de
Mongai, va iniciar-se al món de
l’escalada als 12 anys als Estats
Units. Als 14 ja havia aconseguit
guanyar totes les competicions
juvenils internacionals. 

Sharma és un dels millors escaladors del món. Foto: Twitter (@ocusido)

L’escalador Chris Sharma obre
un rocòdrom al barri del Besòs
» L’esportista vol fer de la ciutat un referent mundial de l’escalada

» L’equipament està ubicat al carrer Marroc i té 1.600 metres quadrats

El Júpiter empata a Granollers 
i cau a la tercera posició

FUTBOL4El duel entre els dos
equips ascendits de la categoria,
el Granollers i el Júpiter, dispu-
tat diumenge passat a la capital
vallesana, va acabar amb empat
a un gol. 

Els granollerins es van avan-
çar ben d’hora, al minut 12 del
primer acte, gràcies a un gol de
Cano després de l’errada del
porter gris-i-grana Colchero.
Sense homes habituals com el
pitxitxi Kuku o Santolalla, el
Júpiter va patir per aguantar el
resultat. Al segon temps, i quan
el Granollers estava intentant
sentenciar el partit, Josué va
rebre una bona passada a l’espai,

va guanyar per velocitat el de-
fensa local Zamorano i va afu-
sellar Ortega amb un fort xut a
l’escaire. 

Amb aquest resultat, els de la
Verneda cauen a la tercera pla-
ça amb 25 punts, empatats amb
el segon, el Sabadell B. Diu-
menge el Terrassa visitarà els
gris-i-grana a partir de les 12 del
migdia. 

SOLIDARITAT GRIS-I-GRANA
La fundació privada del Júpiter
ha signat recentment un acord
de col·laboració amb Intermón
Oxfam per donar suport als
projectes de l’ONG.

Redacció
BESÒS-MARESME

El bon inici de lliga del Júpiter s’ha vist frenat en els últims partits. Foto: Arxiu

ATLETISME4Poc abans de co-
mençar l’entrega dels Premis
Sant Martí 2015 el passat dijous
dia 12, Gaudium Sports, de la mà
de Pep Escasany, va lliurar la
copa del Correbarri al regidor del
Districte, Josep Maria Monta-
ner, després que els esportistes
de Sant Martí guanyessin per
quarta vegada consecutiva la
popular cursa barcelonina a
principis del mes d’octubre. 

L’orelluda, que és com es
coneix popularment el trofeu,

torna a Sant Martí, un districte
que és casa seva, ja que encara
cap altre de la ciutat ha aconse-
guit batre els martinencs. L’any
passat, de fet, el districte va re-
bre una orelluda en propietat,
després d’haver-ne guanyat tres
consecutives. 

Tot i que Sant Martí va ser el
districte que va endur-se la vic-
tòria –la qual es coneix sumant
els punts dels 35 primers corre-
dors i 15 primeres corredores de
cada territori–, entre els tres

primers classificats de la general
no hi va haver cap atleta marti-
nenc. Va ser el viladecanenc Car-
les Castillejo –que representava
Nou Barris– qui va guanyar en
categoria masculina, mentre que
Enka Viñas, corredora de Sant
Andreu, va ser la primera dona
en creuar la línia de meta. Tant
Castillejo com Viñas van assolir
plusmarques a la cursa. 

Sigui com sigui, el domini de
Sant Martí a la prova sembla que
s’allargarà durant molt de temps. 

L’orelluda ja és aquí

Montaner rebent l’orelluda del Correbarri. Foto: Districte

Atletisme | Obren les inscripcions per a la Cursa dels Nassos
La Cursa dels Nassos, la tradicional prova que tancarà l’any –mai millor dit– esportiu el pròxim

31 de desembre ja ha obert el seu període d’inscripcions, les quals es poden realitzar a través
d’internet i de manera presencial a la seu del Club Atletisme La Sansi i a les piscines Bernat 

Picornell. Els organitzadors s’han marcat l’objectiu d’arribar a la xifra dels 11.500 participants. 
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AGENDA    UINZENALQ
AVUI DIJOUS 19 DE NOVEMBRE
17:00 Projecció de les pel·lícules Alta tensión i

Licencia para matar, del mític agent 007, re-
encarnat en aquests dos films per Timothy Dal-
ton. / Botiga Fnac Diagonal Mar.  

AVUI DIJOUS 19 DE NOVEMBRE
Tot el dia Jornades internacionals de dones li-

derant les TIC, coincidint amb la celebració de
l’Smart City Expo a Barcelona, una manera de
fer visible l’experiència de les dones en
aquest àmbit. / Edifici Imagina. 

DIJOUS 26 DE NOVEMBRE
16:00 Projecció del documental Las constitu-

yentes, en el marc del Dia Internacional per
a l’Eradicació de la Violència vers les dones.
Hi haurà un debat posterior. / Associació de
Dones Ambar Pin (C/ Catània, 3).

FINS AL 22 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Exposició On van els residus, una

mostra que ensenya els processos de vuit ti-
pus diferents de residus com ara les ampo-
lles, perquè es puguin reciclar. / Disseny
Hub. 

A PARTIR DEL 30 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda La ciutat a les mans. Exposició que

vol ser una retrospectiva dels projectes guan-
yadors en les cinc primeres edicions del pre-
mi Barcelona FAD Award. / Disseny Hub. 

AVUI DIJOUS 19 DE NOVEMBRE
18:00A Babel en patinet. Una comèdia de titelles

que a través del riure i la cançó tracta de fer
reflexionar a petits i grans sobre la diversitat.
/ Biblioteca El Clot. 

DISSABTE 21 DE NOVEMBRE
12:00 Aperitius musicals. Sons de faules. Ex-

plicació de faules a través de la música on cada
animal es relaciona amb un motiu sonor. A
càrrec de La botzina. Per a infants majors de
4 anys. / Biblioteca el Camp de l’Arpa. 

DISSABTE 21 DE NOVEMBRE
16:15 Ronda final del 33è Torneig social d’es-

cacs Sant Martí d’enguany, en el marc de la
Festa Major. / Centre cívic Sant Martí. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La Pèrgola de la nova plaça de les Glò-
ries acollirà demà un dinar de ger-
manor i una sèrie de jocs i activitats per
celebrar aquesta jornada.

Dia Internacional
dels Drets dels Infants

Demà dv. 20 de novembre a les 13:00

Presentació d’aquest llibre a càrrec de
Maria Teresa Icart, coordinadora. És una
visió insòlita d’aquest ofici a través del
cinema. / Biblioteca Xavier Benguerel. 

Presentació del llibre
Enfermeras en el cine

Dm. 24 de novembre a les 19:00

Les tres formacions de Corals Musico-
rum ofereixen un concert en benefici
de la infància desafavorida de la ciu-
tat. / Casino l’Aliança del Poblenou. 

Concert
Alça la veu per la infància

Demà dv. 20 de novembre a les 20:00

Partit de futbol entre el Júpiter i el Te-
rrassa, corresponent a la quinzena
jornada de lliga. / La Verneda. 

Partit de futbol
Júpiter-Terrassa

Dg. 22 de novembre a les 12:00
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